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N O V I N Y
NOVODVORSKÉ

všichni procházíme nelehkou dobou. Od poloviny března  
nastala situace, kterou nikdo nikdy nezažil. Zákaz cestování, 
zavřená nákupní centra, divadla, školy, …. Najednou byl svět 
jiný. Roušky a desinfekce se staly předměty naší každodenní 
potřeby. Covid-19 a s ním spojená opatření a omezení pocítil 
každý z nás. S úlevou mohu konstatovat, že v našem městysi 
nákaza nikoho nepostihla. Děkuji Vám všem za zodpovědný 
přístup k  nastalé situaci a dodržování všech nařízení, která  
se velmi často měnila. Mimořádná opatření se týkala také 
chodu úřadu i jednání zastupitelstev. S  tzv.  uvolňováním  
se život pomalu vrací do normálu, ale nic už nebude, jak býva-
lo. Epidemie a s  ní přijatá opatření mají negativní dopad  
na naši ekonomiku. Také rozpočty obcí pocítí úbytek financí. 
Jen za měsíc duben a květen jsme pokráceni o jeden milion 
stotisíc korun ze sdílených daní. Kompenzace státu finanční 
částkou 1 200 Kč na obyvatele ztrátu nepokryje. Bude třeba 
opravdu důkladně a ze všech úhlů zvážit potřebnost investič-
ních akcí a stanovit priority.
Jsem moc ráda, že přijatá omezení nezhatila rekonstrukci uli-
ce Na Tržišti. V době, kdy se Vám noviny dostanou do rukou, 
bude již zkolaudováno a za nedlouho už si nikdo nevzpomene 
na neutěšený stav komunikace s ohromnou louží. Dnes  
je prostranství okolo střediska krásným místem našeho měs-
tyse. Nová komunikace s parkovacími místy, chodníky, kryté 
stání na kontejnery, posezení a nová parková úprava, to vše 
tvoří nejen funkční, ale také estetický celek. Věřím, že bude  
k radosti nás všech. Bohužel jsou mezi námi tací, kteří  
neomaleně přejedou obrubník a nechají rýhy od pneumatik 
v  upraveném a čerstvě osetém trávníku! Celkový rozpočet 
akce byl vyčíslen na 3 800 000 Kč. Získaná dotace z minister-
stva pro místní rozvoj nám ušetřila z  naší obecní kasičky  
1 600 000 Kč. 
Malé hřiště je příjemným koutem pro sport i vyžití dětí.  
Většina stromů okolo něho však nebyla v nejlepší kondici, ně-
které byly suché. Na základě vydaného závazného stanoviska 
Národního památkového ústavu byly stromy pokáceny. Jako 
náhradní výsadba jsou stanoveny javory a živý plot, který 
bude přirozenou bariérou a částečně zabrání prašnosti z hlav-
ní silnice. 
Protože máme opravenou Kapli na hřbitově, bylo naším zámě-
rem obnovit také vstupní zeleň. Pokácet staré a nevzhledné 
thůje a vysadit nové. Tady jsme zažili velké zklamání, jelikož 
vyjádření památkářů bylo zamítavé. Co na tom, že nám este-
ticky kazí vzhled při vstupu na hřbitov, ale mají svou historic-
kou hodnotu! Některé věci prostě nechápu.  

Den dětí byl první letošní akcí, kterou jsme, mohli uspořádat. 
Nedělní odpoledne 7. června bylo věnováno dětem a jejich 
svátku. Každoroční projížďky na loďkách se tentokrát konaly 
na Kovářském rybníku. Vyvrcholením odpoledne se stalo  
vystoupení Divadélka kůzle se svou autorskou tvorbou  
„Pohádka s refrénem“ v zahradě Zámecké restaurace. Děkuji 
našim hasičům a vodákům za ochotu a spolupráci, majitelům 
Kovářáku za svolení a Zámecké restauraci za poskytnuté záze-
mí. Pozn. Kovářský rybník má nové majitele, kteří se rybní-
kářství věnují, je tedy konečně v dobrých rukou!  
Co se chystá v nejbližší době? Výměna střešní krytiny na bu-
dově střediska, na kterou využijeme dotaci z  Fondu obnovy 
venkova ze Středočeského kraje. 20 % bude hrazeno z našeho 
rozpočtu. Dojde také k dlouho plánované výměně oken v MŠ, 
snad se podaří zrenovovat i pilířový plot u hotelu Rudolf, na 
jehož opravu jsme získali dotaci z ministerstva kultury.
Na závěr pro Vás mám ještě jednu dosti zásadní informaci.  
Po květnovém zasedání zastupitelstva rezignovali na mandát 
zastupitele tři členové zastupitelstva z  kandidátky Změna  
pro Nové Dvory a následně na mandát rezignovali všichni  
náhradníci. Z  kandidátky Novodvorští rezignovala jedna 
členka zastupitelstva. Je mi líto, že se svým rozhodnutím přišli 
v této nelehké době, ale to je život. Jedeme dál a hodláme své 
síly a čas využít pro občany našeho městyse.
Pohodové léto a pevné zdraví Vám všem! 

Vanda Vöröšová
starostka městyse

V á ž e n í  s p o l u o b č a n é ,
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MUDr. Ľubica Veselá nebude ordinovat v  době  
od 13. 7. do 24. 7. 2020 a od 17. 8. do 28. 8. 2020.

MUDr. Jitka Bramborová nebude ordinovat v době 
od 29. 6. do 3. 7. a od 27. 7. do 31. 7. 2020.

Fyzioterapie Veronika Sýsová bude uzavřena 
v době od 3. 8. až 14. 8. 2020. 

I N F O R M A C E  Ú Ř A D U  M Ě S T Y S E 

Spoluobčanům, kteří v měsíci dubnu, květnu a červnu oslavili výročí svého narození, doda-
tečně přejeme vše nejlepší, hodně zdraví a hodně šťastných chvil v kruhu svých blízkých.

Vše nejlepší, hodně zdraví a hodně šťastných chvil v kruhu svých blízkých přejeme spolu-
občanům, kteří v měsíci červenci, srpnu a září slaví výročí svého narození.

Milí absolventi naší školy!

Zejména pro Vás, žáky devátého ročníku, byl tento školní rok 
náročný. Věřím, že jste vše se svými pedagogy zvládli i „na dálku“ 

a školní docházku dokončili se ctí. Držím palce, ať se Vám daří 
další studium i celý Váš život.  Přála bych si, abyste na léta strávená 

v novodvorské škole vzpomínali v dobrém a rádi se do ní vraceli. 

Hodně štěstí!
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Milí občané,
dovolte mi, abych Vás touto cestou informoval o mém rozhodnutí rezignovat na mandát zastupitele  
městyse Nové Dvory. Byli jsme zvoleni ve volbách, a proto považuji za vhodné své rozhodnutí objasnit  
a zdůvodnit.

Úvodem bych rád poděkoval většině zastupitelů za spolupráci, otevřenost a vlastní názory při jednáních.

Do zastupitelstva jsem kandidoval, protože jsem se chtěl podílet na rozvoji obce a být tohoto rozvoje součás-
tí. Vstupovali jsme jako členové dvou kandidátních „opozičních“ stran a těší mne, že tyto stranické  
předsudky vymizely a dokázali jsme k sobě najít cestu.

Mé kritické vnímání ovšem setrvává k práci a postojům paní starostky. Očekával jsem, že bude tahounem  
a motorem všeho dění v městysi, sjednotí zastupitelstvo a vytvoří jednotný tým. Dle mého názoru byl opak 
pravdou. Od počátku nás paní starostka rozdělovala na vítěze a poražené. Jasným signálem pro mne bylo již 
rozdělení zastupitelů do jednotlivých výborů a funkcí.

Jako zastupitel respektuji opačné názory, stejně tak všechna rozhodnutí zastupitelstva. Nedokážu však pře-
hlížet počínání paní starostky, které mne mnohdy zaráželo a dle mého názoru bylo na hraně nezodpověd-
nosti. Z hlavních bodů bych připomněl:

• chybějící GP v záměru městyse k prodeji pozemků ŘSD (geometrický plán byl doplněn k záměru  
 městyse jeden den před schválením na veřejném zasedání)
• nedostatečné předávání informací a materiálů zastupitelům
• zadávání zakázek bez prověření ceny obvyklé a porovnání dalších nabídek - nesplnění povinnosti  
 řádného hospodáře
• nedodržování úředních hodin
• nedůslednost při řešení problémů s parkováním, výběrem poplatků za tuhý komunální odpad a s tím  
 spojené obavy dělat i nepopulární kroky
• laxní přístup v období koronavirové krize

Paní starostka na mne působí, že by jí nejvíce vyhovovala formální funkce zastupitelů, a tak i k nim přistu-
puje. Na tento přístup však nejsem zvyklý a zvykat si nebudu. Nedokážu nadále pracovat s člověkem, který 
nevnímá zastupitele jako potřebnou součást k efektivnímu výkonu své funkce.

Z důvodů přístupu vedení městyse k zastupitelům a ke své práci, rezignovali na svoji funkci i zastupitelé 
Luboš Suk, PharmDr. Jana Sadílková a Jana Melšová. Následně rezignaci podali náhradní zastupitelé Aleš 
Němec, Pavel Král, Tomáš Hubal, Mgr. Iva Mierva a Radek Němeček, DiS.

Naše rozhodnutí rezignovat na mandát zastupitelů nebylo vůbec jednoduché. Cítíme zodpovědnost vůči 
občanům, kteří nás volili, ale vynaložený čas a energie neodpovídá výsledkům naší práce a pobírat nadále 
odměnu za „pasivní účast“ v zastupitelstvu nechceme. Má rezignace však neznamená, že přestanu dění  
v městysi sledovat a zajímat se o něj.

Přeji všem zastupitelům hodně sil a moudrost pro další práci a vám občanům otevřené oči pro dění  
v městysi.

Mgr. Pavel Vaško
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ZM schválilo finanční příspěvek z rozpočtu městyse pro rok 
2020 na služby poskytované našim občanům ve výši 5 100 Kč 
Pečovatelské službě Kutná Hora.

ZM schválilo podání žádosti o dotaci z MMR ČR na investiční 
akci „Školní tělocvična“ z podprogramu „Podpora obnovy  
a rozvoje venkova v roce 2020“ dotační titul DT 117 D 8210B 
Podpora obnovy sportovní infrastruktury a závazek spolufi-
nancování akce min. ve výši 30 % celkových způsobilých  
nákladů akce.

ZM schválilo Příkazní smlouvu na zajištění prací s přípravou 
a realizací akce „Regenerace sportovního povrchu tělocvičny 
ZŠ Nové Dvory“ s  firmou Jan Husák, 664 54 Těšany 347  
za cenu: prověření dotačních možností 2 000 Kč, zpracování 
žádosti o dotaci 34  000 Kč, další činnosti požadované  
zadavatelem v hodinové sazbě 750 Kč/hod a cestovné ve výši  
8,50 Kč/km. Není plátcem DPH.

ZM schválilo SoD s  firmou Jan Husák 664 54 Těšany 347  
k zabezpečení projektových prací, jednostupňové dokumenta-
ce na akci „Regenerace sportovního povrchu tělocvičny  
ZŠ Nové Dvory“, včetně položkového rozpočtu za cenu  
50 000 Kč bez DPH.

ZM schválilo podání žádosti o investiční dotaci na rekon-
strukci střechy kabin na fotbalovém hřišti z Programu Středo-
českého kraje z  Fondu sportu a volného času ve výši  
300 000 Kč. ZM schválilo spoluúčast městyse ve výši 165 000 Kč.

ZM schválilo podání žádosti o dotaci z rozpočtu Středočeské-
ho Fondu podpory dobrovolných hasičů a složek IZS na vyba-
vení jednotky SDH osobními ochrannými prostředky ve výši 
142 500 Kč. ZM schválilo spoluúčast městyse ve výši 7 500 Kč.
ZM schválilo Smlouvu o dílo na restaurování a konzervaci 
stahovacího lustru z  kostela sv. Martina v  Nových Dvorech  
za cenu 45  000 Kč vč. DPH s  Bc. Petrou Brázdovou, DiS.  
restaurátorkou.

ZM schválilo Příkazní smlouvu na zajištění TDI na opravu 
Kaple sv. Kříže s  paní Dagmar Fundovou, AS,  za časový  

honorář 400 Kč za hodinu, včetně veškerých režií. Celková 
částka smluvní odměny nepřesáhne 50 000 Kč.

ZM schválilo přijetí dotace z  Programu regenerace MPR  
a MPZ na rok 2020 v celkové výši 400 000 Kč. Finanční pro-
středky z  dotace budou použity na poslední etapu opravy 
Kaple sv. Kříže a na opravu ohradní zdi s  kapličkami mezi 
domy č.p. 112 a 113. ZM souhlasí se spolufinancováním  
ve výši 50% uznatelných nákladů v  případě použití dotace  
na zednické práce.

ZM schválilo výši dotace z rozpočtu městyse takto: 
SDH Nové Dvory ve výši 12 500 Kč, Spolek pro Nové Dvory  
ve výši 12 500 Kč, AVZO Vodácký klub Nové Dvory ve výši 
12  500 Kč, SK 1933 ČUS Nové Dvory ve výši 12  500 Kč,  
TJ SOKOL Nové Dvory ve výši 12  500 Kč, Zpívaná z.s.  
Nové Dvory ve výši 10 000 Kč, MS Mír Nové Dvory ve výši 
12 500 Kč, ZO Senioři ČR, z.s. Nové Dvory ve výši 12 500 Kč.

ZM schválilo podání žádosti o dotaci na pořízení dopravního 
automobilu pro JSDH Nové Dvory z programu MV GŘ HZS 
ČR.

Paní starostka informovala o finančním příspěvku pana  
Ing. Jiřího Žíly na nákup dezinfekce.

ZM schválilo podání žádosti o dotaci z rozpočtu Středočeské-
ho kraje z  Fondu obnovy venkova, jejímž předmětem  
je oprava střešní krytiny č.p. 239 v Havlíčkově ulici v Nových 
Dvorech. 

ZM projednalo závěrečný účet městyse Nové Dvory za rok 
2019 a uzavírá jej vyjádřením souhlasu s celoročním hospoda-
řením a to bez výhrad.

ZM schválilo hospodářský výsledek PO ZŠ a MŠ Nové Dvory, 
okres Kutná Hora za rok 2019 ve výši 60 869,86 Kč a souhlasí 
s jeho převodem do rezervního fondu.

ZM zvolilo zástupce zřizovatele do Školské rady pana Milotu 
Skolila.

O ČEM JEDNALO ZASTUPITELSTVO

Možnost zapůjčení antukového hřiště 
na tenis, nohejbal, volejbal, badminton 

s veškerým vybavením zdarma 
na tel.  720 070 525   
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• Nebýt sám (Magda Váňová) - Kousek od Závie leží Hokutep-
le a tam je ráj. Každý si ho představuje podle svého, stačí jen 
přivřít oči. V řekách teče limonáda, z nebe padá zmrzlina. 
Tuhle nekonečnou pohádku o dětském ráji vyprávěla mamin-
ka Konrádovi před spaním, než oba rodiče zahynuli při auto-
havárii. Svůj dětský ráj Konrád ztratil, ale na Hokuteple neza-
pomněl. Vyrůstal u strýce a tety na malém městě a teprve  
v dospělosti si uvědomil, jak byl osamělý, že zatrpklá teta  
a bezradný strýc mu rodinu nenahradili. Jeho citovou výcho-
vu obstaraly tři dívky. O pět let starší zdravotní sestřička Ema, 
stejně stará kamarádka ze sousedství Dora, s kterou vyrůstal, 
chodil do školy a studoval na univerzitě, a o několik let mladší 
Olivie, sestra Konrádova nejlepšího přítele z fakulty. Jen díky 
nim ho nepohltilo osamělé dětství, ale přesto i v dospělosti 
Konráda svazuje podivná nesmělost a nerozhodnost…

• Vítěz (Klára Janečková) - On a ona. Neznají se navzájem, 
nemají spolu nic společného, ale přece je záhy něco spojí. On, 
přezdívaný Vítěz, čtyřicetiletý závodník automobilové rallye, 
který dosud nikdy neprohrál. Ona, rozmazlená dcera z dobře 
situované rodiny. Oba mají vše, nač si vzpomenou. Ale v jed-
nom zlomovém okamžiku přijdou o všechno. Tomáš během 
autonehody usmrtí pod vlivem alkoholu svého spolujezdce  
a sám přijde o nohu. Nakonec skončí na dva roky ve vězení. 
Manželka se s ním rozvede, nevídá své děti. Johanka se v pět-
advaceti letech bezhlavě vdá za zadluženého fotografa.  
Své dokonalé rodině natruc. Tomáš se díky své houževnatosti 
časem vrátí na závodní tratě a i přes svůj handicap znovu vítě-
zí. Johanku manžel donutí fotit akty a později ji po internetu 

nabízí jako společnici bohatým mužům. Konečně se on a ona 
setkají, na závodech rallye. Johanka jako oficiální společnice 
jednoho ze sponzorů, Tomáš jako absolutní vítěz a celebrita… 

• Život není korektní (Věra Nosková) - Patnáct povídek  
inspirovaných příběhy, které jsou svědectvím o životě, myšle-
ní, citech a pošetilostech současníků. Jsou, navzdory korektní 
a přecitlivělé době, nekorektní až drsné, což odpovídá naší  
nepolepšitelné přirozenosti. Jejich hrdinové se snaží získat  
si větší svobodu, respekt nebo si nahrabat, jsou zaujati touhou 
po úspěchu a uznání nebo posedlí sexem, bývají oklamáni, 
podvedeni, čelí manipulacím, hlásí se k feminismu nebo  
se proti němu vymezují…

• Nevítaný host (Shari Lapena) - Do odlehlého venkovského 
hotelu přijíždí na zimní víkend několik hostů: Gwen a její  
kamarádka Riley, páry Ian a Lauren, Matthew a Dana, Beverly 
a Henry, proslulý obhájce David a staropanenská spisovatelka 
Candice. Poté co dorazí, udeří sněhová bouře, která odstřihne 
hotel od elektřiny i veškerého kontaktu s vnějším světem. 
Hned první noc dojde k tragické nehodě: Dana spadne  
ze schodů a zabije se. Byl to ale nezaviněný pád? Atmosféra 
houstne, baterie mobilů se pomalu vybíjejí a nedůvěra mezi 
hosty přechází v paranoiu – další smrt na sebe totiž nenechá 
dlouho čekat. A tentokrát už je to nepochybně vražda... 

• Myslela jsem, že tě znám (Penny Hancocková) -  Když  
Julesina dcera Saffie obviní Hollyina syna Saula z šokujícího 
činu, je to vůbec poprvé, co je dlouholeté přátelství těchto 
dvou žen ohroženo.  Zatímco se obě přítelkyně snaží vše vyře-
šit v klidu a bez policie, vyplouvají na povrch další odhalení. 
Všechno, co doteď obě považovaly za pravdu, se otřásá  
v základech a jejich přátelství je čím dál křehčí… 

Mgr. Jolana Hrušková

NOVÉ KNIHY V KNIHOVNĚ

Pranostiky na červenec:
1. 7. Co červenec neuvaří, srpen nedopeče
4. 7. Déšť na Prokopa, zmokne každá kopa
18. 7. O svatém Kamilu, slunce má nejvyšší sílu
25. 7. Tři dni před Jakubem jasné urodí se žito krásné
26. 7.  Svatá Anna, chladna z rána

Pranostiky na srpen:
1. 8. Co srpen neuvaří, září nedosmaží
24. 8. Bartoloměj svatý, odpoledne krátí

Pranostiky na září:
1. 9. Svatý Jiljí jasný- podzim krásný
2. 9. Na svatého Štěpána krále je už léta namále
15. 9. Od Panny Marie Sedmibolestné teplota 
 rychle poklesne
21. 9. Po svatém Matouši- čepici na uši
28. 9. Přijde Václav – kamna připrav
29. 9. Když před Jiřím rosa, to před Michalem mráz
30. 9. O svatém Jeronýmu, připravuj se už na zimu.
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Z NAŠÍ ŠKOLY
VYUŽITÍ ŠABLON V NAŠÍ ŠKOLE

Novinkou ve školním klubu je v tomto pololetí zřízení takzva-
ných „klubů“, které jsou realizovány za podpory Ministerstva 
školství, mládeže a tělovýchovy z  takzvaných „šablon II“. 
Konkrétně se jedná o klub zábavné logiky a deskových her, 
badatelský klub a čtenářský klub. Klub zábavné logiky a des-
kových her se koná každé pondělí po vyučování a navštěvují 
ho žáci osmého ročníku. Seznamují se zde s  různými typy  
deskových her (postřehovými, detektivními, příběhovými,  
logickými, strategickými, vědomostními apod.). Klub vede 
k rozvoji logického a strategického myšlení. Badatelský klub 
navštěvují převážně žáci čtvrté a páté třídy. Na klubu zkouma-
jí přírodu a provádějí fyzické a chemické pokusy. Mladí bada-
telé už například vyrobili jednoduché modely poháněné  
gumou, stlačeným vzduchem nebo plamenem, model sopky, 
raketu poháněnou sodou, různými způsoby zkoumali vejce  
a chystají se například na stavbu periskopu, jednoduchého 
modelu elektromotoru a hledání zkamenělin. V pátek odpole-
dne se ve školní knihovně schází čtenářský klub, který navště-
vují děti z druhého stupně. Děti si přímo v klubu čtou knihy 
dle vlastního výběru, které si samy přinesou nebo si půjčí  
ze školní knihovny, sdílejí zážitky z četby, doporučují své oblí-
bené knížky ostatním, vytvářejí obaly knih, jež by je bavily 
číst. Diskutují o tom, podle čeho si vybírají knihy, jak často  

si čtou, jaké je jejich oblíbené místo ke čtení, s kým si povídají 
o přečtených knížkách, jaký je jejich oblíbený hrdina. Navrhu-
jí také, jaké knihy by bylo dobré ještě do školní knihovničky 
dokoupit. Ale hlavně se učí číst knihy, ne o knihách. Všechny 
tři kluby se těší velké oblibě a dětem budou nabídnuty i v příš-
tím školním roce.

Mgr. Hana Prchalová
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Místo, kde žijeme 
V naší mateřské škole probíhají od ledna 
tohoto roku semináře pro děti, které rozví-
její jejich znalosti v oblasti techniky. Mají 
ucelený název „Místo, kde žijeme.“ Jedná se 
o promyšlený koncept osmi hodinových 
lekcí vždy tematicky zaměřených (např. 
vzduch, zvuky, cesty, dopravní prostředky, 

budovy  a další ). Provázaný obsah jednotlivých lekcí je zamě-
řen na polytechnické vzdělávání. V materiálu, který objasňuje 
záměr tohoto grantového projektu, mě zaujala věta , ve které  
je citován Confucius – „ Co si vyzkouším, tomu rozumím.“  
A právě v tomto duchu zatím byly a věřím, že i budou, realizo-
vány semináře, které naše děti absolvovaly.  Poslední seminář 

(v pořadí třetí) měl název „Všechno létá, co nejen peří má“. 
Děti se v něm seznamovaly s dopravními prostředky, které  
se pohybují ve vzduchu. Dozvěděly se, která letadla a také proč 
se pohybují v určité výšce. Pod vedením svého lektora si spo-
lečnými silami vyrobily oblohu, naši Zemi a letadla různých 
druhů. Ta byla v závěru umístěna přesně tam, kde se mohou, 
podle své konstrukce, pohybovat. Tak jako v předchozích se-
minářích, obdržely děti za svou účast barevnou samolepku, 
kterou si vlepily do Pamětního listu, který je  součástí tohoto 
projektu. Projektu, který rozvíjí u dětí  kreativitu, spolupráci, 
logické myšlení a manuální zručnost. Už se těšíme na další   
zajímavá témata, které nás čekají v tomto měsíci.                                                                                

Eva Procházková 

MATEŘSKÁ ŠKOLA MAŠINKA
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S rokem 2019 jsme se rozloučili tradičním setkáním v hasičské 
zbrojnici, které už trvá 14 let. První měsíc roku 2020 jsme  
začali zostra. Hned 3. 1. jsme v  15:23 hod. vyjeli k  požáru  
chatky u bývalého ČKD. Chatka byla podle okolního nepo-
řádku obývaná bezdomovci a požár vznikl pravděpodobně  
od kamen. V sobotu 18. 1. naše kluky čekal výjezd do Prahy  
na letiště VH, kde na stanici profesionálních hasičů byl vyjed-
nán polygon. Naše členy nejprve čekal zátěžový fyzický test – 
nekonečný pás, nekonečný žebřík, takání kladiva a po splnění 
testu je čekal zakouřený polygon, kde probíhal nácvik pohybu 
v dýchací technice. Byl to náročný den a někteří si sáhli hlubo-
ko do sil. O týden později se konala valná hromada našeho 
sboru, v  pořadí 138, a protože naše organizace má volební  
rok, proběhli i volby na nové 5-ti leté období. Naší schůzce  
se zúčastnila i starostka městyse Vanda Vöröšová a místosta-
rosta městyse Milota Skolil, kteří poděkovali našim členům  
za práci. V  únoru náš okres „lízl“ orkán Sabrine, vyjížděli 
jsme na dva technické zásahy, 10. 2. k  Horušicím a 11. 2.  
ke Svaté Kateřině odstranění stromů z komunikace. V neděli 
16. 2.  v 17:36 hod. byl naší jednotce vyhlášen poplach do Zde-
chovic na požár skládky. Naše cisterna vyjížděla ve II. stupni 
poplachu jako jediná z našeho okresu, ale později byl vyhlášen 
III. stupeň, kdy byly povolány jednotky Malín a Vrdy. Celkem 
zasahovalo přes 20 cisteren ze tří okresů. Protože jsme  
na místo dorazili jedni z prvních, byla naše jednotka vyslána 
přímo k  hašení, byl vytvořen 1 útočný proud a zasahovalo  
se v dýchací technice. Déšť a ostrý protivítr vítr stěžoval haše-
ní a po krátké době třívrstvé obleky, které používáme, byly 
promočené. Proto jsme si povolali Avii, která nám dovezla  
náhradní obleky a náhradní láhve do dýchací techniky. Zhru-

ba kolem 22 hodiny došlo velitelem zásahu k  přeskupení  
a naše CAS byla převelena k dopravě vody na požářiště.  
Po půlnoci jsme dostali další úkol, kdy se vodním dělem  
a s příměsí pěnidla prolévalo požářiště opět v dýchací techni-
ce. Na to jsme spotřebovali 800 litrů pěnidla, které nám  
po skončení zásahu HZS opět doplnil. Ze zásahu jsme se vrá-
tili v  01:47 hod., a protože nám začala téct trubka vedoucí 
z nádrže do čerpadla, museli jsme vodu vypustit a nahlásit vy-
řazení cisterny z provozu. Druhý den, po návratu ze zaměst-
nání jsme si domluvili opravu u kolegů na HZS Kutná Hora, 
kde se trubka opravila a zároveň jsme celé auto umyli.  Dalším 
problémem bylo znečištění oděvu (na skládce jsme se pohybo-
vali zhruba ve 20 cm marastu) takže vše, co jsme měli na sobě, 
muselo do čistírny. Díky všem, kdo se tohoto zásahu zúčastnil, 
nebo se podílel na další zajištění akceschopnosti. Okresní 
sdružení hasičů připravilo pro členy SDH novou akci pro dár-
ce kostní dřeně. Z našeho SDH se přihlásil zatím jeden člen 
Martin Dušek, který si v nemocnici Čáslav už nechal udělat 
testy. Věříme, že nebude poslední. Naše hasičská mládež  
se schází každou středu a v  průběhu zimy se připravovala  
na branný závod v Žehušicích, který proběhl 29. 2.  Sobotní 
dopoledne na počasí nepřálo, foukalo to a padal sníh, přesto 
jsme se zúčastnili s jedním družstvem přípravky a dvěma sleč-
nami v kategorii mladší.  Děti si odvezly za své znalosti balíčky 
sladkostí a čokoládové medaile. Bohužel další hasičské závody 
díky situaci v republice (COVID-19) jsou zrušené a přerušené 
jsou i naše schůzky. Přejeme všem, abychom tuto nepříjemnou 
dobu přečkali ve zdraví. 

Jaroslav Dušek

Předpověď počasí, hlásící bouřky a přívalové deště, se o červ-
novém víkendu 13. a 14. 6. vyplnila. Náš první výjezd v sobotu 
13. 6. v 17:37 hodin po bouřce nebyl paradoxně na čerpání za-
topených prostor, jak by se dalo předpokládat, ale na požár 
hromady klestí v lesním porostu u místní komunikace  mezi 
Kaňkem a Libenicemi. Po dojezdu na místo zde zasahoval 
HZS Kutná Hora, pomohli jsme s roztažením hadic, napojili 
naší cisternu na „útvaráckou“ k doplňování vody a po oblečení 
do dýchacích přístrojů jsme pomocí hasicích hřebů hromadu 
klestí propíchávali a prolévali vodou. Zhruba po hodině bylo 
uhašeno, sbalen materiál a v  19:10 hodin jsme po doplnění 
vody do CAS nahlásili operačnímu připravenost k  dalšímu 
výjezdu. 
A přišla neděle.
Poplach pro výjezdovou CAS byl vyhlášen v  10:50 hodin  
na strom na silnici někde u křižovatky na Starý Kolín a Červe-
ný domek. Při jízdě jsme objevili u krajnice několik větviček, 
proto byl proveden průzkum až k mostku k Hlízovu a kolem 
Červeného domku přes Kačinu, kde jsme odstranili popadané 
větve zpět do Nových Dvorů. Po spojení se s operačním jsme 

byli ihned vysláni (11:15 hodin) do Svaté Kateřiny, kde došlo 
k  zaplavení obytných budov vodou z  polí.  Zde v  jednom 
z domů, cca 15 cm vody a na dvoře zhruba 40 cm, se povedlo 
uvolnit a otevřít vrata stodoly, aby přitékající voda mohla  
volně odtékat do strouhy za stodolou.
Z  operačního přišla další zpráva (11:37 hodin), abychom  
se přesunuli do Vinařic, k  záchraně osoby. Místo události  
ve Sv. Kateřině si převzali domácí hasiči a následoval náš pře-
sun. Po příjezdu do Vinařic v 11:46 hodin jsme se ve spoluprá-
ci s  hlídkou Policie podíleli na resuscitaci nalezené osoby  
až do dojezdu záchranky. Na místě jsme zůstali do 14:32  
hodin. 
Následoval znovu přesun do Sv. Kateřiny, kde jsme se na dru-
hém konci obce připojili k  domácím a odčerpávali lagunu 
vody ze dvora a zahrady za pomocí plovoucího čerpadla  
a 140 m hadic. Zde jsme zůstali do 18:30 hodin, kdy nás opět 
kontaktovalo operační středisko se žádostí o pomoc při čerpá-
ní vody v  Habrkovicích. Ve Sv. Kateřině jsme ponechali  
plovoucí čerpadlo, 40 m hadic, zbytek sbalili a přesunuli  
se do Habrkovic. 

CO JSTE HASIČI

HASIČSKÝ VÍKEND



1, 2 / 2020

10

V  Habrkovicích  zasahovali jednotky Záboří nad Labem  
a Rohozec. V zatopené ulici bylo při našem příjezdu nasazeno 
5 čerpadel. Za naší výbavy jsme přidali kalové čerpadlo Heron  
a 100 m hadic. Po průzkumu a poradě, kdy bylo zjištěno,  
že rybníček, do kterého se voda pouštěla, svou kapacitou  
nestačí, byla povolána jednotka Žehušice s  CAS a zřízeno  
přečerpávající stanoviště, kdy se voda z rybníka hadicemi 
pouštěla do náhonu. Pro nedostatek hadic v místě jsme se vrá-
tili do zbrojnice pro Avii a vybavili ji dalšími hadicemi.  
V tu chvíli jen z naší jednotky bylo nasazeno 280 m hadic B.  
Odhadem  se pomocí všech nasazených čerpadel ze zatopené 
ulice odčerpávalo cca 7 – 10 m3/min. a z rybníka dalších cca 
2,5 m3/min. Kolem 21 hodiny proběhla další porada, kdy bylo 
rozhodnuto čerpat celou noc a snížit počet zasahujících hasičů 
tak, aby se mohli prostřídat. Za nás na místě zůstala Avia  
s dvoučlennou posádkou, s tím že kluci zůstanou do rána. 
Cisterna se přesunula do Nových Dvorů na základnu, dovyba-
vili jsme ji zbytkem hadic pro případný zásah (vybralo se úpl-
ně vše ze skladu),  doplnili PHM, dali sušit promočené obleče-

ní (od 11 do 22 hodin jsme byli v něm) a ve 22 hodin jsme auto 
nahlásili že je připraveno k výjezdu. 
A že by konec? 
Ani náhodou.  Ve 22:24 je vyhlášen poplach do Horušic, kde 
bylo oznámeno zatopení vodárny ve sklepě. Na místě zasaho-
vali HZS Čáslav, Zdeslavice a naše jednotka. Zde už jsme byli 
jen zálohou a v 00.02 hod. jsme ohlásili návrat na základu.
Kluci z Habrkovic poslali zprávu, že se vracejí v 6:13 hodin. 
A že prý neděle je od slova, že se nedělá. 

Poděkování:
Poděkování všem našim klukům, kteří jsou kdykoli ochotni 
navléci se do zásahových  obleků,  skočit do auta a vyrazit  
pomáhat. 
Poděkování v tomto případě i „domorodcům“ ve Svaté Kateři-
ně a Habrkovicích za teplé kafe i něco do žaludku, v Casce   
si vozíme jen pitnou vodu a při takto dlouhých zásazích  
je složitější se někde najíst.

Jaroslav Dušek 
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Základní organizace  Senioři ČR z. s. Nové Dvory zajišťuje pro 
své členy minimálně jednu akci za měsíc. Těší nás, že v letoš-
ním roce jsme přijali 8 nových členů. Důležité  je, že i senioři 

se dokáží bavit. Jestliže se Vám zdá naše činnost zajímavá, 
zveme Vás, seniory z našeho městyse, mezi nás. Jsme tu pro 
Vás.

V  prvních dnech nového roku jsme se sešli v  restauraci  
U  Hájků na  „Tříkrálovém posezení“. V  úvodu nás paní  
Hana Rathouzová seznámila s  historií vzniku Tří králů.  
Po  ní následovalo vystoupení dětí z Mateřské školy v Nových 
Dvorech pod vedením učitelek paní Evy Procházkové a paní  
Veroniky Volejníkové. Jako vždy byly děti velmi dobře připra-
veny a za své vystoupení dostaly  tříkrálovou výslužku - ovoce. 
Paním učitelkám jsme předali kytičku. Program dále pokra-
čoval zábavou a to znalostí výrazů zastaralých slov a po občer-

stvení jsme si společně zazpívali píseň “Pějme píseň dokola“,   
během které někteří z  nás zazpívali, někteří přednesli svou 
oblíbenou báseň z mládí nebo řekli příhodu ze života. K tomu 
nám zahrál Vašek Bílek na harmoniku a bylo veselo. O smích 
nebyla nouze. Posezení se vydařilo a bylo ukončeno po 17 ho-
dině, kdy jsme se pomalu rozcházeli domů.

Jiří Rajdl předseda organizace

Z ČINNOSTI ZO SENIOŘI ČR Z.S. NOVÉ DVORY

TŘÍKRÁLOVÉ POSEZENÍ
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Masopust, masopust, koblížky a masa kus.
Masopust, masopust,  až to sníme, bude půst.
V úterý 25. 2. 2020 jsme se sešli v restauraci U Hájků, abychom 
si připomněli dobu masopustu a také se pobavili. Navštívily 
nás děti z mateřské školy v masopustních maskách, přednesly 
několik básniček, zazpívaly pár písniček a jako překvapení 
nám přinesly vlastnoručně upečené masopustní koblížky.    
Děkujeme jim, že přišly mezi nás. Upřímné poděkování patří 
paním učitelkám Evě Procházkové a Veronice Volejníkové, 

které s nimi vystoupení připravily. Po jejich vystoupení nám 
paní Hana Rathouzová připomněla vznik a zvyky masopustu. 
Program dále pokračoval možností nákupu řemeslných  
výrobků od paní  Mileny Zuzové, která přišla mezi nás. Také 
my jsme si připomněli masopust škraboškami, které vyrobily  
šikovné členky výboru paní Libuše Hubalová a  Jaroslava 
Vognarová, což dokazuje  naše společná fotografie.

Jiří Rajdl předseda organizace

MASOPUSTNÍ BAZÁREK
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Mezinárodní den žen připadající  každoročně na 8. březen  
je mezinárodně uznávaný svátek stanovený organizací spoje-
ných národů k výročí stávky newyorských švadlen v roce 
1908. V České republice je svátek od roku 2004 významným 
dnem. V činnosti  naší organizace Senioři ČR si každoročně  
tento významný den připomínáme a k tomu jsme se sešli 
5.3.2020 v restauraci U Hájků. V úvodu vystoupila paní Hana 
Rathouzová, která nám  připomněla  proč se MDŽ slaví.  
Po ní vystoupily děti  z pěveckého kroužku Červánky  pod  
vedením paní učitelky Mgr. K. Mukařovské. Jonáš nám zahrál 
na klávesy a přednesl báseň. Jako vždy se tato vystoupení  

setkala s velkým ohlasem. Přítomné ženy obdržely k svátku  
z rukou pánů  J. Rajdla a V. Bílka kytičku a přání. Kytičku  
i přání jsme doručili i těm členkám, které se nemohly oslavy 
zúčastnit. Ve chvilce poezie vystoupila paní M. Turková a paní 
E. Wasserbauerová. Do přednesu byli aktivně zapojeni všichni 
přítomní z retro slabikáře a moderním názvoslovím dnešní 
počítačové doby. Po občerstvení následovala tombola a soutěž 
v okrajování slupky jablek. V závěru nám zahrál Vašek Bílek 
na harmoniku.

Jiří Rajdl předseda organizace

OSLAVA MEZINÁRODNÍHO DNE ŽEN

TĚLOCVIČNÁ JEDNOTA SOKOL NOVÉ DVORY
ČINNOST TĚLOCVIČNÉ JEDNOTY SOKOL NOVÉ DVORY ZA ROK 2019

Dne 12. 3. se konala Valná hromada, členové zvolili opět vý-
bor jednoty v tomto složení: starosta - ing. Zdeňka Zelená, 
místostarosta Lenka Prchalová, jednatel Lenka Kratochvílová, 
hospodář Jana Polívková, člen pověřený kontrolou Jana Těši-
telová. Kronikářka Helena Pospíšilová. Jednota má ke dni 1. 1. 
2019 25 členů dospělých, 27 členů žactva. Pravidelné cvičení 
probíhá dle cvičebního rozvrhu pro předškolní děti, žactvo, 
ženy a zdravotní cvičení. Cvičitelky s platným cvičitelským 
průkazem Lenka Kratochvílová, ing. Zdeňka Zelená. Dne 7. 4 
proběhlo Odemykání lesa, vynesení zimy ze vsi, přinesení oz-
dobeného líta do vsi. Zúčastnilo se 15 dospěláků, 10 dětí, akce 
pro veřejnost. Dne 14. 4. Závody všestrannosti župy Tyršovy  

v plavání, bazén Kutná Hora. Účast: dvě žákyně a dva žáci.  
14. 4. se uskutečnila návštěva Městského divadla v Kolíně.  
Sokolské představení Naši furianti ke 135. výročí župy  
Tyršovy. Účast: 12 členek Sokola + 8 nečlenů Sokola z řad  
rodinných příslušníků a příznivců Sokola. Dne 11. 5. Závody 
všestrannosti župy Tyršovy v atletice, stadion Kolín – Borky, 
účast dvě žákyně, jeden žák. 9. 6. výlet na rozhlednu Vodárnu 
v Kolíně. Účast 15 dospěláků a 6 dětí. 14. 6. ukončení cvičeb-
ního roku PD, děti dostaly sokolské vysvědčení, budoucí  
školáci blahopřání ke vstupu do školy a drobnosti a mlsky. 
Dne 15. 6. ukončení cvičebního roku žactvo, děti obdržely  
sokolské vysvědčení a pochvalu za docházku do cvičení  
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Vzhledem k nemilé situaci, která nastala v březnu, jsme i my museli poslechnout a přijmout nutná opatření. Ještě  
v pondělí 9. března jsme řádně vydezinfikovali celou sokolovnu, ale bohužel, cvičební hodiny jsme přesto museli 
dočasně zrušit. A tím i další plánované akce např. Vynesení zimy ze vsi, Valnou hromadu, účast na závodech vše-
strannosti v plavání a atletice pro žactvo, sokolení pro děti, dokončení projektu pro PD Do života se Sokolem aneb 
Svět nekončí za vrátky, cvičíme se zvířátky. Alespoň v pondělí 22. 6. se celá jednota rozloučila se cvičebním rokem 
září 2019 - červen 2020 venku v přírodě. Pro děti byl připraven program s drobnými odměnami a diplomem, dospělí 
členové si chvilku poseděli pod pergolou, aby si mohli sdělit zážitky po delší době. Abychom mohli hned od 1. září 
začít nový cvičební rok září 2020 – červen 2021, doufáme, že lépe a radostněji, čeká nás v polovině srpna řádný úklid 
a dezinfekce sokolovny, zajištění povinných revizí, oprávek, uhlí a  dřeva na topení a další. Přejme si navzájem v nad-
cházejícím létě hodně zdraví, pohody a radosti pro nás všechny, abychom si mohli i na podzim říci: byla korona mezi 
náma a teď už je za horama.

Hezké léto přeje všem Tělocvičná jednota Sokol Nové Dvory

jsou zařízení pro určování času v závislosti na zdánlivém po-
hybu Slunce. Sluncem ozařovaný předmět vrhá stín a podle 
aktuální pozice stínu lze určit čas. Určování času je matema-
ticky odvozeno z kombinace dvou základních pohybů Země  
a Slunce. Z pravidelné rotace Země kolem své osy (čas v roz-
mezí dne) a z rotace země kolem slunce (rozmezí roku). Před-
stavují pravděpodobně nejstarší a zároveň i nejvíce rozšířené 
hodiny z elementárních (tedy přírodních živlů využívajících) 
časoměrných přístrojů, k nimž dále řadíme hodiny přesýpací, 
vodní, olejové i jiné. Většina typů slunečních hodin má čísel-
ník od 6:00 až po 18:00. Čísla jsou většinou římská. První slu-
neční hodiny byly sestaveny pravděpodobně již před sedmi 
tisíci lety. Jako prvotní ukazatel slunečních hodin sloužil veli-

ce pravděpodobně dřevěný kolík zaražený kolmo do země. 
Ten byl následně nahrazen opracovaným kamenem – gnómo-
nem. Nejstarší sluneční hodiny jsou známy z archeologických 
vykopávek v Knowthu (Irsko, středo-východ). Pocházejí při-
bližně z roku 5000 př. n. l. Kolem roku 3500 př. n. l. se už pou-
žívaly v Egyptě, Babylonii, Indii a Číně obelisky, sloužící jako 
gnómon. V letech 2000–1500 př. n. l. je prokázáno používání 
Egyptských stínových hodin (pravděpodobně první přenosný 
typ). Počátek jejich historie je možné nalézt v Egyptě druhého 
tisíciletí př. n. l., kdy vznikaly dřevěné, kovové i kamenné ho-
diny. V podstatě se jednalo o vodorovná pravítka s hodinový-
mi ryskami a kolmo nasazenými vodorovnými ukazateli  
na jednom konci. Později, v helénistické době byly opatřovány 

SLUNEČNÍ HODINY 

a mňaminky. 14. 6. ukončení roku zdrávko a ženy. Posezení 
v hospodě U Hájků. Velký úklid sokolovny: 10. 9. - 8 členek, 
11. 9. - 4 členky, 17. 9. - 8 členek, 18. 9. - 4 členky, bratr Zavoral 
oprava vodárny + úklidové prostředky. Dne 23. 9. začátek  
cvičení žákyně + ženy. 24. 9. začátek cvičení předškolní  
děti + zdrávko. 8.10. Památný den sokolstva. Večer sokolských 
světel v sokolovně, uctění památky sokolů zapálením svíček  
a připomenutí historie sokolů prohlídkou kronik + vypuštění 
světelného lampionu za Klejnarkou navzdory dešti. Účast  
19 účastníků - 7 dětí, 12 dospělých + 3 účastníci z řad veřej-

nosti. 14. 10. Sokolení - účast 37 účastníků, 17 členů Sokola- 
akce pro veřejnost. 9. 11. výlet do Prahy - prohlídka Michnova 
paláce + Tyršova domu. Sokolský průvodce PaeDr. Zdeněk 
Bartůněk, účast 16 dospělých + 3 děti. 16. 11. Župní sraz cviči-
telů - doškolovací akce pro cvičitele župy Tyršovy. 16. 12.  
tvořivé vánoční odpoledne pro děti, 17. 12. vánoční večer  
pro dospělé v hospodě U Hájků - sestry připravily překvapení 
pro sestru Lenku. 

Lenka Kratochvílová
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ryskami pro různé roční doby. Jako přenosné byly používány  
i menší varianty skafé.
V České republice je v současné době více než 3700 slunečních 
hodin různých druhů, typů a stáří. Nejstarší dochované slu-
neční hodiny lze nalézt na chrámu sv. Bartoloměje v Kolíně. 
Na vystouplém kameni, vytesaném ideálně k jihu, se dochova-
lo torzo hodin z přelomu čtrnáctého a patnáctého století.  
Dvoje hodiny byly vytesány o několik desetiletí později (snad 
kolem roku 1500) do opěrných pilířů kostela sv. Jakuba v Telči. 
Ze stejného období pochází další dvojice slunečních hodin 
umístěná na opěrných pilířích kostela sv. Ducha ve Slavoni-
cích. Zajímavé hodiny jsou dnes umístěny na nádvoří  
moravskotřebovského zámku. Jedná se o šest ciferníků (pět 
svislých, jeden rovníkový) umístěných na kamenném sloupku 
z roku 1558. Ve větším počtu jsou z období renesance docho-
vány hodiny se svislým číselníkem umístěným na stěnách  
budov. Oproti gotickým jsou výtvarně bohatší a mnohdy 
kombinují několik různých číselníků. Ukazují například  
hodiny od východu i do západu slunce. Příkladem mohou být 
hodiny z roku 1600 umístěné na dnešním hotelu Růže v Čes-
kém Krumlově. Baroko na renesanci navázalo jak ve výtvarné 
výzdobě hodin, tak i v technické náročnosti kombinací něko-
lika číselníků do jedné plochy. Takové hodiny, z roku 1795, 
zdobí jižní stěnu druhého nádvoří třeboňského zámku.  
V několika případech je možné setkat se v jednom objektu 
(např. zámku, klášteře) s několika různými typy a provedení-
mi slunečních hodin, vytvořených v rozsahu několika deseti-
letí, či staletí. Příkladem může být pražské Klementinum, kde 
se lze setkat se šestnácti slunečními hodinami. Dvoje nejstarší 
jsou od roku 1658 na Studentském nádvoří. O desetiletí mlad-
ší pak na Révové nádvoří. Nezajímavější ze slunečních hodin 
jsou štěrbinové v Astronomické věži. V jižní stěně věže je štěr-
bina, jíž dovnitř, do Kvadrantové síně, dopadá sluneční papr-
sek na kovové vlákno. V pravé poledne je sluneční kotouček 
vláknem předělen na polovinu. V minulosti v ten okamžik 
praporečník na věži dával signál dělostřelcům, kteří z prosto-
ru dnešní Kramářovy vily výstřelem z děla oznamovali Praža-
nům čas poledne. V devatenáctém století postupně do pozadí 
ustupovala funkce slunečních hodin coby časoměrných  
přístrojů a stále více (zvláště po zavedení pásmového času  
na konferenci ve Washingtonu v roce 1884) do popředí vystu-
povaly jako estetický, výtvarný prvek doplňující architekturu. 
Sluneční hodiny v Čechách v 21. století. Od začátku jednadva-
cátého století bylo v České republice realizováno mnoho  
slunečních hodin různých provedení a principů. Mezi nejpro-
duktivnější sluneční hodináře v Čechách patří jeden  
ze zakladatelů pracovní skupiny Sluneční hodiny v rámci  
Astronomické společnosti v Hradci Králové a tvůrce katalogu 
Slunečních hodiny ve střední Evropě - Miloš Nosek. Ve zmí-
něném katalogu je udivováno devadesát jím navržených slu-
nečních hodin. Mezi ně patří například analematické sluneční 
hodiny v Raděticích na Táborsku, či dvojice slunečních hodin 
na někdejší trafostanici v Zbožíčku na Nymbursku z roku 
2012. Byl v roce 2011 spoluautorem zajímavých hodin  
na budově pobočky Českého hydrometeorologického ústavu  
v Ústí nad Labem. Tyto hodiny díky laserovému paprsku  
ukazují hodiny i za dnů, kdy nesvítí slunce, či v noci. M. Nosek 
se také podílel na obnově několika historických slunečních 
hodin. V roce 2011 to bylo při restaurování hodin zdobících 
od roku 1797 starou radnici ve Dvoře králové. V tom samém 

roce hodiny na štítě někdejšího zámku v Barchově. Autorem 
více jak desítky slunečních hodin je další ze zakladatelů pra-
covní skupiny Sluneční hodiny Miroslav Brož. Je také spolu-
autorem neopomenutelný válcových výškových hodin na Ma-
lém náměstí v Hradci Králové z roku 2007. Na mnoha místech 
jižních Čech se lze setkat se slunečními hodinami navrženými 
Janem Zemanem. Působivé jsou především hodiny pojmeno-
vávané Strážce času na náměstí Tomáše Bati v Sezimově Ústí 
jež vytyčil v roce 2005. Je také autorem prvních zemních ana-
lematických hodin v Čechách. Hodiny, u nichž je stojící člověk 
ukazatelem času, realizoval v roce 2002 na prostranství před 
obecním úřadem v jihočeských Zahrádkách. Hned dvoje slu-
neční hodiny na jednom místě dostal příležitost navrhnout 
další sluneční hodinář Pavel Marek (nejméně 16 realizova-
ných slunečních hodin). V roce 2004 byly v centru Kladna  
na Floriánském náměstí postaveny dvoje vodorovné sluneční 
hodiny. Jedny malé na kamenném sloupku. Druhé představu-
jící dominantu náměstí s kovovým ukazatelem dlouhým  
7,77 metrů a číselníkem o rozměru 30 x 20 metrů ukazují čas  
i v noci a to díky malým reflektorům umístěným v dlažbě  
u jednotlivých hodin. Realizace slunečních hodin přesahující 
běžný rámec svislých slunečních hodin jsou dílem Jindřicha 
Traugotta. Příkladem jsou sluneční hodiny vytvořené v roce 
2011 na Gymnáziu Nový Porg v Praze 4. Noudus v podobě 
pozlacené laminátové koule o průměru 125 mm ukazuje  
po celý rok přesně 8:40 - tedy okamžik začátku školního  
vyučování. Konstrukčně složitější jsou kombinované hodiny 
stojící od roku 2011 na nádvoří obecního úřadu v Dolních  
Břežanech. Jsou součásti kašny a ukazují o slunných dnech 
hodiny stínem poloosu. Když slunce nesvítí, odměřuje čas  
laserový paprsek. Největší české sluneční hodiny jsou hodiny 
v  Bezvěrově.  Nevznikly však jako jednotná stavba – jedná  
se pouze o stylos redukovaný na pět ukazatelů značících dosa-
žení celé hodiny (od desáté dopolední do druhé odpolední ho-
diny) vybavených 3 metry vysokými číslicemi, jako gnómon 
využívá jinou stavbu – krašovský vysílač. Ten se tak se svými 
bezmála 350 metry stal nejvyšším gnómonem na světě. Vzdá-
lenost ukazatelů hodin od vysílače se pohybuje od 200 do 260 
metrů. Přesnost určení času je však vzhledem k nedokonalé-
mu ukazateli srovnatelná s  malými slunečními hodinami,  
kalendářní údaje z délky stínu gnómon nejsou vůbec schopny 
poskytnout. 
Největší sluneční hodiny v České republice a jedny z největ-
ších (ne-li největší) v Evropě, vybudované přitom jako jednot-
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ná stavba, vznikly v  Třešti v  roce 2003. Na náměstí T. G.  
Masaryka zabírají plochu o velikosti 663 m2 a jejich ukazatel  
má výšku 8,21 metru. Při změně času dochází k výměně číslic 
u hodinových čar. Nejvýše položené sluneční hodiny v České 
republice lze nalézt ve výšce 1038 metrů nad mořem na Kleti, 
nejvyšším vrcholu Blanského lesa. Zde nedaleko hvězdárny 
stojí od roku 1974. 

Sluneční hodiny umístěné na zámku v  Nových Dvorech  
(budova základní školy)

Čemukoli se učíš, učíš se pro sebe

Zdroj: Wikipedie    
Eva Dítětová

V pátek 10. července rozehrají zahrady Galerie Středočeského 
kraje studenti Akademie komorní hudby pod vedením vítěze 
Pražského jara a violoncellisty Tomáše Jamníka. Od 11:00 
proběhne v  zahradách hudební piknik vhodný i pro rodiny  
s dětmi, od 19:30 pak orchestrální koncert na vodním pódiu, 
kde zazní slavná Beethovenova Symfonie č. 3 „Eroica“ a od 
22:30 intimní nokturno přímo v prostorách GASK. Akademie 
komorní hudby se věnuje podpoře mladých talentů z  České 
republiky a vzdělávání v oboru komorní hry. Výuka je realizo-
vána formou projektů, během kterých stipendisté připraví 
společně s lektory program, jenž je v závěru proveden na něko-
lika návazných koncertech. V červenci 2020 plánuje Akade-
mie komorní hudby řadu koncertů pod širým nebem na  
nevšedních místech v Ratajích nad Sázavou, Kutné Hoře,  

Poděbradech a Nelahozevsi. Vstupné na koncerty je dobrovol-
né. Více informací nawww.akademiekomornihudby.cz.

AKADEMIE KOMORNÍ HUDBY

Milé čtenářky, milí čtenáři, prožili jsme dva měsíce jara s událostí, kterou nikdo z nás již nechce zažít. Nosili jsme všichni poctivě 
roušky, měli jsme omezenou volnost pohybu, byly uzavřeny školy i mateřské školky. Nemohli jsme se stýkat se svými blízkými  
a trpělivě jsme snášeli mnoho dalších opatření ke snížení možnosti šíření koronavirové infekce. Věřím, že přijatá opatření měla 
smysl, že se nám i našim blízkým podařilo překlenout tuto nelehkou dobu. Na březen 2020 budeme nostalgicky vzpomínat jako 
na novou životní zkušenost. Vzhledem k vzniklé situaci jsme proto odložili vydání březnových novin. Novodvorské noviny vydá-
váme až nyní jako dvojčíslo. Věřím, že Vás alespoň některé informace a články zveřejněné v novinách zaujaly. Poděkování patří 
opět všem autorům, kteří poslali články, protože bez nich by noviny nebyly a všem čtenářům, kteří naše noviny rádi čtou, protože 
bez nich by nemělo smysl noviny vydávat.
 
A protože nastává čas dovolených a prázdnin, přeji dětem krásné prázdniny, hodně sluníčka a pohody u vody. Nám ostatním 
krásnou dovolenou.                                                                                                                                  

Eva Dítětová, šéfredaktorka


